
Brigadirji spet doma
Poletje je minilo, z njim so minile počitnice. Zaključile so se tudi mladinske dejovne akcije Vse

brigade so se vrnile z delovišč - iz Haloz, Brkinov, Suhe Krajine, s Kozare . . . Brigadirji z žulji na
rokah, prežeti z novim pojmovanjem dela, radosti, veseli, a tudi utrujeni, so se ločili od novih
prijatdjev, zapustili so prijazne domačine, zadovoljne z rezultati njihovega deia, ter polni prijetnih
spominov že (v večini) sedli v šolske klopi.

Naša občina je letos dala kar tri
brigade. O tem, kje in kaj so delali,
smo že poročali v prejšnji številki,
danes pa bodo komandanti sprego-
vorili o tem, kaj vse so naredili:

Igor Dornik iz Polja, sicer dijak
moščanske gjmnazije:

,,Brigada Tone Torašič, katere
komandant sem bil, je v 2- izmeni
MDA Haloze '75 opravila 2.991
efektivnih delovnih ur. Izkopali smo
1.308 kub. m in zasuli 584 kub. m
materiala. Brigada je presegla načrt
za 2 % (teien je bil 3. težavnostne
stopnje). Cela izmena ni dosegla na-
črta, kai kaže na velik odstotek od-
sotnosti z dela na trasi predvsem za-
radi slabega vremena.

Tudi interesne dejavnosti so bile
zelo razvite in smo tudi tu dosegli
dobre rezultate. Imeli smo pet brr
gadnih konferenc, izdali smo dva
biltena in stenski časopis, imeli tri
kulturne večere v organizaciji bri-
gade, tri gostovanja kulturnih sku-
pin, številna športna srečanja, osvo-
jili smo 1. mesto na turnirju v košar-
ki v KJdričevem, organizirali smo
Jtevilna predavanja, ogledali smo si
tovarno aluminija in glinice, tovarno
volnenih izdelkov, imeli smo izlet v
Ptuj, pa taborne ognje, disco ve-
čere . . .

Odnosi med bngadirji so bili do-
bri in tovariški, iniciativnosti je bilo
kai veliko, samoupravno življenje pa
ni najbolje zaživelo. Tudi discjplina
bi bila Iahko boljša."

O akciji SAVA '75 bi vse besede
premalo povedale. Pod vodstvom
icomandanta Antona Permeta iz Bi-
zovika so moščanski brigadirji do
segli lepe uspehe. Pridobili so tudi
največje priznanje naselja: trak sed-
mih sekietarjev SKOJA.

,,,Brigada je opravila zaključna
dela na nasipu kanala Odie k Savi
ter sodelovala pri otvoritvenih delih
načrtovanja rekreacijskega centra
Jarun. Brigadirji so opravjli 7.814
efektivnih delovnih ur s ponrečnim
uspehom 129 % v obeh dekadah.
Imcli so 4 udatniške dneve z rednim
uspehom 140 %. Glede na mini-
rnalno fizjčno sposobnost brigadir-
jev je bi! delovni učinck bngade
/ladpoprečen-

Kaj pa interesne dejavnosti?
Organizirali smo naseljsko javno tri-
buno, brigadno tribuno, naseljsko
politično šolo. brigadnc konference,
samostojne oddaje v naseljskem ra-
diju, kultume vecere, bratenja z bri-

gadirji, taborni ogenj, športna tek-
movanja, vozniške tcčaje, kino te-
čaj, foto, varilski. . ., izdali smo 7
bngadnih biltenov, obiskal nas je
Azem Vlasi, predsednik ZSMJ . ..

Samoupravno življenje je bilo do-
kaj razvito, brigadne konference so
zazivele v pravi smeri, žal pa disci-
plina ni bila najenotnejša, predvsem
zaradi grupaJtva, v katerem je več-
krat pnhajalo do raznih navzkrižij,
ki pa so imela le prestižni karakter,
ne pa globalnih vzrokov . . . "

Z OK SSO Bileča smo se dogovo-
tili, da sodelujemo na MDA Kozara
kot Brigada bratstva in enotnosti
Bileča - Moste-Polje. Brigada je
štela 40 brigadirjev - iz vsake OK
polovica. Naše brigadirje je vodil
Savo Kamnar z Vevč, ki je brigado
in brigadirsko življenje v njej ocenil
takole:

..Brigada je gradila cesto v sklopu
akcije za graditev mladinskega šport-
nega centra. Delo je obsegalo pied-
vsem kopanje kamnitih tal in odva-
žanje matenala na traso tet tlače-
nje . -- Brigada kot celota je močno
presegla načrt, saj je delala povpreč-
no 60 % nad normo, v dveh udarni-
ških dnevih pa celo 198 % in 174 %.

Na področju interesnih dejavnosti
je omembe vtedna predvsem poU-
tična šola, ki so jo organizirali briga-
dirji dvakiat tedensko in na njej po-
slušali različna predavanja, ter ure
samoupravljanja; udeležili smo se
tudi tečaja za kinooperaterje, radio
tečaja, kaiate, izdaU smp tri časo-
pise, ki so dobili največjo oceno v
naselju, organizdrali kulturni večer,
ples, izlet, visto športnih tekmovanj,
imeli smo pet brigadnih konfe-
renc . . . Za pnzadevno delo na
akciji smo prejeli tri udainiška pri-
znanja.

Največja vrednost, Ici jo je imela
brigada Bratstva in enotnosti, pa je
bila v izrednem tovarištvu in zagrize-
nosti v vseh akcijah. Omenimo naj,
da je bila naša brigada edina, ki je
ostala do konca izmene v nespreme^
njeni sestavi in brez kakršnihkoli
kaznovanj."

Kaj so na Kivavj Kozari podo-
življali brigadirji, kako težko je bilo
slovo . .. pa nam je napisala na§a
brigadirka - udarnica Marjanca
Moškrič:

,,Oj Kozaro, ne treba ti kiše
heroji te krvlju natopiše!"

Ves čas me je navdajal nck skri-
ven ponos, hotcla sem storiti čim

več, zate, mati Kozara. Pravim ti
mati, da . . . Do takrat mi je bilo vse
o tebi nepoznano, tuje . . .

Toda, ko sem zvedela nekaj več o
lebi, sem te sprejela za mater.

Šele zdaj vem, kaj je pravo prija-
teljstvo, prava sloga. Največja tova-
rištva so nastajala tam nagradbišču,
med kamenjem, med kiampi in lo-
patami, z žulji na rokah in znojem
na čelu. Vroče je bilo, tudi težko
včasih, toda volja do dela, pesem in
prijateljstvo so vedno zmagali. Bili
smo ponosni na ime naše brigade,
biigade bratstva in enotnosti. Zbrani
smo bili mladi iz dveh bratskih ob-
čin in nihde od nas ni blatil itnena
brigade. Bila so tudi trenja . . . Pa
zakaj ne? Med seboj si moramo
priti na čisto, pomagati tovarišu,da
pride do prave resnice. Iz vsakega
mladinca moramo napraviti človeka,
ki bo živel za domovino, za svojega
Mižnjega. Ne smemo pustiti, da se
med nami razpase duh malo
meščanstva. Ljudem moramo doka-
zati, da smo tudi mi, mladi, ki hoče-
mo delati, živeti v svobodi. Ko sem
prišla domov, sem se počutila boga-
tejšo. BrigadiRki večeri, pesmi,
delo, so mi veliko prinesli. Živ̂ jenju
so dali drugačen pomen. Ni važno,
kaj si, študent, delavec, Črnogorec,
Bosanec - vsi smo tovariši, briga-
dirji . . .

Žvedela sem, kako živi mlad člo-
vek na Kosovu, v Hercegovini, Crni
gori.

Toda prišel je hitro, prehitro, bali
smo se ga, a nismo ga mogli ustaviti:
razstanek. Bilo bi prevec besed, če
bi slovo hotela opisati le na kiatko.
Samo to rečem, bilo je težko: poslo-
viti se od prijateljev, poslovitj se od
,,krvavo" zelenega obraza matere
Kozare.

Oj Kozaro, ne treba ti kiše,
brigade te znojem natopiše."

Vodovod je skopan, pritekle so
prve kaplje tako zaždene vode, cesta
k mladinskemu športnemu centru je
narejena, opravljena so dela naSavj.
Vsi smo zadovoljni z uspehi in de-
Iom brigadirjev, domačini so jim
hvaležni za storjena dejanja, hva-
ležni smo jim za požrtvovalno delo,
tudi za napore, ki pa so bili po-
zabljeni ob veselih in prijetnih urah
sprostitve in interesnih dejavnosti.

MARTINA TRDIN

V juliju je bil pohod na Pugled s proslavo obletnice ustanovitve Molniške čete. Pohoda seje udeležilo
350 mladih Moščanov, katerim so se pridružili še tovariš Stane Keber, Polde Maček, Lado Mazovec.
Tedaj je bila tudi ustanovljena mtadinska pohodna partizanska četa Toneta Vrbinca-Nebošmeja, kijo
sestavtjajo mladi tz KS Bizovik.


